

ISSN 1001-4829

CN 51-1213/S  
CODEN XNXUEF



中文核心期刊

中国科技核心期刊

中国农业核心期刊

RCCSE中国核心学术期刊

中国科学引文数据库库源期刊

# 西南农业学报

SOUTHWEST CHINA JOURNAL OF AGRICULTURAL SCIENCES

## 2016

第29卷 第2期

Vol.29 No.2

ISSN 1001-4829



万方数据

《西南农业学报》编辑委员会

目 次

作物遗传育种·种质资源

- 209 几个新选杂交水稻不育系和恢复系的主要农艺性状的配合力分析  
刘金波,宋兆强,王宝祥,李健,杨波,周振玲,樊继伟,方光伟,卢百关,刘艳,迟铭,秦德荣,徐大勇
- 214 基于 HRM 体系的水稻不育系香味和抗稻瘟病基因分型研究  
王平,白玉路,王闵霞,罗文龙,张志勇,蒲志刚,向跃武,陈志强,张志雄
- 221 甘蓝型油菜茎秆强度与主要农艺经济性性状的相关分析  
何红琼,郭世星,牛应泽
- 226 高产大豆品种淮豆 11 的遗传组成分析  
杨加银,徐海风,程保山
- 231 基于 EST-SSR 分子标记对香竹箐茶树王的遗传多样性分析  
周萌,李友勇,孙雪梅,马玲,宋维希,段志芬,杨毅坚,蒋会兵,吴兵,尚卫琼,成浩,刘本英
- 240 铁皮石斛不同居群的农艺性状与化学成分的多样性研究  
刘莉,王家金,徐蕾,张庭,吴丽华,王翰墨,李智敏,查应洪,林良斌

耕作栽培·生理生化

- 248 烤烟不同栽培模式对色素动态变化和成熟期色素降解及质量的影响  
危月辉,黄化刚,杨军杰,许东亚,喻奇伟,康俊,史宏志
- 255 木薯轮作年限对枯萎病高发蕉园土壤抑菌性的影响  
柳红娟,黄洁,刘子凡,阮云泽,杨金明
- 260 外源亚精胺对高温胁迫下黄瓜幼苗快速叶绿素荧光诱导动力学特性的影响  
彭晨,苏晓琼,杜静,庄晏榕,郭世荣
- 266 2种植物生长调节剂对板栗叶片生理特性的影响  
王丽媛,郭素娟
- 270 低温胁迫对杨桃品种抗寒生理生化指标的影响  
王小媚,任惠,刘业强,苏伟强,方位宽
- 276 土荆芥挥发油经挥发途径诱导蚕豆根尖细胞遗传损伤的研究  
王煜,胡婉君,王亚男,张红,马丹炜
- 281 2个生态区不同成熟度烟叶生理生化指标的研究  
廖孔凤,徐兴阳,代瑾然,吴永明,陈德云,端木明,秦春丽
- 288 调环酸钙对低温胁迫下烟草幼苗生理指标的影响  
潘明君,尹永强,沈方科,罗宝雄,唐新莲,何虹华,陈登科
- 294 烤烟类胡萝卜素及其降解产物与香气特性的关系研究  
陶陶,来苗,姬小明,梅雅楠,张真美,高净净,李燕,赵东杰,赵喆,赵铭钦

植物保护·土壤肥料

- 298 不同稻瘟病菌生理小种对水稻产量性状的影响  
陈敬,易军,蒋芬,梁杰,胡运高
- 302 青藏高原垂穗披碱草种质麦角病抗性的初步研究  
陈仕勇,马啸,张新全,朱永群
- 307 玉米自交系对南方锈病的抗性配合力及遗传参数分析  
杜青,吕巨智,程伟东,李石初,唐照磊,王玉萍
- 311 加工番茄骨干自交系对叶霉病的抗性鉴定及抗病基因(Cf-9)检测  
王亮,董永梅,李艳,刘志刚,张力
- 316 带叶兜兰菌根真菌分离和初步鉴定  
王晓国,卢家仕,周主贵,李秀玲,陈廷速,卜朝阳
- 321 空心莲子草致病菌株格孢菌不同菌株的致病性及培养条件  
周兵,陈洁,马胜平,殷帅文,王宁
- 327 酸性黄壤锰胁迫下油菜产量及氮磷钾锰含量的变化  
肖厚军,胡建华,赵欢,何佳芳,苟久兰,秦松
- 332 贵州典型土壤-辣椒系统中镉的迁移富集特征  
邢丹,张爱民,王永平,廖芳芳,高秀兵
- 337 幼龄胶园间种菠萝对土壤肥力和种植效益的影响  
贺军军,姚艳丽,罗萍,马德勇,戴小红,程儒雄
- 342 豫中烟区植烟田土壤 pH 和阳离子交换量的空间变异性研究  
陈海生,王素娜
- 346 石灰与腐植酸钾配施对新平整土地烤烟产量和品质的影响  
朱经伟,张云贵,刘青丽,蒋卫,冯娅,梁永江,霍沁建,夏昊,李志宏
- 352 增施钾肥对烟叶中镉含量的影响  
卢红,梅燕飞,郭怡卿,李军,林云红

- 360 施肥对贝斯莉斯克臂形草种子生产性能的影响 张美艳,薛世明,钟绍丽,黄梅芬,高月娥,匡崇义
- 368 桂林地区不同土地利用方式下土壤热容量空间变化的研究 甘磊,陶涣壮,张静举,马蕊,张中彬

## 园艺

- 374 黄瓜品种'川绿2号'SSR指纹图谱的构建和纯度鉴定 杨宏,刘小俊,梁根云,李跃建
- 379 台湾青枣致腐微生物的分离鉴定及其抑制研究 赵丹丹,王云,付晓萍,唐卿雁,李凌飞
- 385 芒果采后病害拮抗菌的筛选、鉴定及其生防效果研究 赵超,胡美蛟,李敏,高兆银
- 390 3种植物叶片提取液对滇龙胆种子发芽率的化感作用 杨美权,杨维泽,左应梅,杨天梅,杨绍兵,许宗亮,张智慧,张金渝
- 396 7种食用菌铅、镉、汞、砷含量监测及质量安全风险评价

郑伟华,王成,张红艳,冯婷,王富兰,杨莲,肖英,华震宇,王贤,曹双瑜,帕尔哈提

- 402 云南重楼生物量积累与营养分配研究 陈翠,谭敬菊,杨丽云,汤王外,康平德,杨少华

## 农业生态环境·林业

- 408 湿地植物对富营养化水体中氮磷的吸收及去除贡献 卫小松,夏品华,袁果,刘燕,李振吉
- 413 野生曼陀罗生态学特性及镉铅携带量的研究 杨海涛,卢炳坤,苗利娟,杨素勤,位高生,张新潮,张彪
- 420 餐厨垃圾好氧降解菌的筛选鉴定 郑吁,陈泽斌,夏体渊,黄鹤平,银立新,靳松,尹利方,王海艳,杨丽华,黄青峰
- 425 农林废弃物干馏产物木醋液的抑菌活性 段晓玲,王海英,刘志明,冯晨,崔莹
- 430 苏南丘陵茶园春季杂草群落多样性分析 张海艳,朱叶芹,孙国俊,季敏,李粉华,韩敏,袁方,季忠,段康
- 437 2000-2013年江苏省植被覆盖度时空变化特征 徐勇,奚砚涛,刘欣婷
- 445 桉树人工林黑水发生环境及其对鱼类的影响 杨钙仁,于婧睿,苏晓琳,王冠,陈友文,陈桂金
- 451 关岭黄牛POMC基因多态性及其与生长性状的关联性分析 徐龙鑫,朱丽莉,张麟,刘镜,何光中

## 畜牧·兽医·水产

- 455 绵羊肺炎支原体膜蛋白p56基因的克隆、表达及反应原性研究 陈诚,乔军,孟庆玲,刘田莉,胡政香,马玉,才学鹏,陈创夫
- 459 鸡IL-18真核表达质粒及原核表达蛋白对IBD死苗的免疫增强作用 孔娜
- 462 盐度、碱度和体质量对叶尔羌高原鳊耗氧率和排氮率的影响 姚娜,陈生熬,王帅,谢从新,刘洁雅,龚珊

---



---

## Contents

**CROP GENETICS & BREEDING · GERMPLASM RESOURCES**

- 209 Analysis of Combining Ability of Main Agronomic Characteristics of Several New Bred Male Sterile Lines and Restorer Lines in Hybrid Rice (*Oryza sativa* L. subsp. *indica*) LIU Jin-bo, et al.
- 214 Analysis of Rice CMS Line Genotypes for *fgr* and Blast Resistance Gene by HRM-based Functional Marker WANG Ping, et al.
- 221 Correlation Analysis of Stem Strengths and Main Agronomic and Economic Traits in *Brassica napus* L. HE Hong-qiong, et al.
- 226 Genetic Composition of High-yielding Soybean Cultivar Huaidou 11 YANG Jia-yin, et al.
- 231 Genetic Diversity Analysis of Xiangzhuqing Tea King and Other Tea Trees Based on EST-SSR Markers ZHOU Meng, et al.
- 240 Studies on Diversity of Agronomic Traits and Chemical Compositions in Different *Dendrobium* Populations LIU Li, et al.

**TILLAGE & CULTIVATION · PHYSIOLOGY**

- 248 Effect of Cultivation Mode in Different Periods on Plasma Pigment Degradation and Aroma Component Contents in Flue-cured Tobacco Leaves WEI Yue-hui, et al.
- 255 Effects of Different Years of Cassava Rotation on Soil Disease Suppression in High Incidence Banana Plantations LIU Hong-juan, et al.
- 260 Effects of Exogenous Spermidine on Fast Chlorophyll Fluorescence Induction Dynamics in Cucumber Seedlings under Heat Stress PENG Chen, et al.
- 266 Effect of Plant Growth Regulators on Physiological Characteristics of Chestnut Leaves WANG Li-yuan, et al.
- 270 Effects of Low Temperature Stress on Physiological and Biochemical Indexes of Cold Resistance in *Averrhoa carambola* WANG Xiao-mei, et al.
- 276 Genetic Damage of Root Tip Cells of *Vicia faba* Induced by Volatile Oil from *Chenopodium ambrosioides* Via Volatilization WANG Yu, et al.
- 281 Physiological and Biochemical Indexes of Tobacco Leaves with Different Maturity in Two Ecological Regions LIAO Kong-feng, et al.
- 288 Effects of Prohexadione Calcium on Physiological Index of Tobacco Seedlings during Cold Stress PAN Ming-jun, et al.
- 294 Relationship of Carotenoid and Its Degradation Products with Aroma Characteristics of Flue-cured Tobacco TAO Tao, et al.

**PLANT PROTECTION · SOIL FERTILIZER**

- 298 Effect of Different Physiological Races of Rice Blast Fungus on Rice Yield Traits CHEN Jing, et al.
- 302 Preliminary Study on Resistance of Wild *Elymus nutans* to Ergot in Qinghai-Tibet Plateau CHEN Shi-yong, et al.
- 307 Analysis on Combining Ability and Genetic Parameters of Resistance to Southern Corn Rust of Maize Inbred Lines DU Qing, et al.
- 311 Identification of Resistance of Processing Tomato Founder Inbred Lines to *Cladosporium fulvum* and Molecular Screening for *Cf-9* Gene by Using Functional Marker WANG Liang, et al.
- 316 Isolation and Preliminary Identification of Mycorrhizal Fungi from *Paphiopedilum hirsutissimum* (Orchidaceae) WANG Xiao-guo, et al.
- 321 Pathogenicity and Culture Condition of Different Isolates of *Alternaria alternata* on *Alternanthera philoxeroides* ZHOU Bing, et al.
- 327 Changes of Yield and N, P, K and Mn Content of Rape Planted on Acid Yellow Soil under Different Mn Stress XIAO Hou-jun, et al.
- 332 Transport and Enrichment Characteristics of Cd in Typical Guizhou Soil-pepper System XING Dan, et al.
- 337 Effect of Young Rubber Inter-planting with Pineapple on Soil Fertility and Economic Benefit HE Jun-jun, et al.
- 342 Spatial Variability of Soil pH and CEC in Tobacco Planting Fields in Central Henan Province CHEN Hai-sheng, et al.
- 346 Effects of Application of Lime and Potassium Humate on Flue-cured Tobacco Yield and Quality on Newly Recovered Lands ZHU Jing-wei, et al.

- 352 Effect of Potassium Fertilizer on Cadmium Residue in Tobacco Leaf LU Hong, et al.
- 360 Effect of Fertilizer Application on Seed Production of *Brachiaria decumbens* 'Basiliak' ZHANG Mei-yan, et al.
- 368 Spatial Distribution of Soil Heat Capacity under Different Land-use Managements in Guilin CAN Lei, et al.

## HORTICULTURE

- 374 Fingerprint Construction and Purity Identification of Cucumber Cultivar 'Chuanlv 2' Hybrid with SSR Marker YANG Hong, et al.
- 379 Isolation, Identification and Inhibition of Microorganisms Causing Mildew and Rot of *Zizyphus mauritiana* Lam. ZHAO Dan-dan, et al.
- 385 Antagonists Selection and Control Effect on Postharvest Diseases of Mango Fruit ZHAO Chao, et al.
- 390 Allelopathy of Aqueous Extract from Leaves of Three Plants on Germination Rate of *Centiana rigescens* Franch Seed YANG Mei-quan, et al.
- 396 Content Monitoring and Assessment of Heavy Metals in Edible Mushrooms from Urumqi Municipality ZHENG Wei-hua, et al.
- 402 Biomass Accumulation and Nutrient Allocation of *Paris polyphylla* var. *yunnanensis* (Fr.) Hand CHEN Cui, et al.

## AGRICULTURAL ECO-ENVIRONMENT · FORESTRY

- 408 Absorption Capacity and Removal Contribution of Wetland Plants to Nitrogen and Phosphorus in Eutrophic Water Body WEI Xiao-song, et al.
- 413 Study on Ecological Characteristics and Capacity of Carrying Cadmium and Lead in Wild *Datura stramonium* YANG Hai-tao, et al.
- 420 Screening and Identification of Aerobic Degradation Bacteria in Kitchen Waste ZHENG Xu, et al.
- 425 Antibacterial Activities of Wood Vinegar from Agricultural and Forestry Wastes Dry Distillation Products DUAN Xiao-ling, et al.
- 430 Diversity Analysis of Spring Weed Community in Tea Gardens in Southern Hilly Regions of Jiangsu Province ZHANG Hai-yan, et al.
- 437 Spatial-temporal Variation of Vegetation Coverage in Jiangsu Province from 2000 to 2013 XU Yong, et al.
- 445 Occurrence of Black Water in Cut-over Areas of *Eucalyptus* Plantation and Its Effect on Fish YANG Gai-ren, et al.
- 451 Polymorphism of *POMC* Gene in Guanling Cattle and Its Association with Growth Traits XU Long-xin, et al.

## ANIMAL SCIENCE · VETERINARY SCIENCE · FISHERY

- 455 Cloning and Expression of Membrane Protein *p56* Gene of *Mycoplasma ovipneumoniae* and Its Identification of Reactogenicity CHEN Cheng, et al.
- 459 Immunologic Enhancement Effects with Chicken IL-18 Eukaryotic Expression Plasmid and Prokaryotic Protein against IBDV Inactivated Vaccine's KONG Na
- 462 Effects of Salinity, Alkali and Weight on Oxygen Consumption and Ammonia Excretion Rate of *Triplophysa (Hedinichthys) yarkandensis* (Day) YAO Na, et al.

# 《西南农业学报》编辑委员会

主 编 (Editor-in-chief): 李跃建

副主编 (Associate editors-in-chief): (以汉语拼音首字母为序, 有\*者为常务副主编)

白先进 李宝海 刘剑飞 刘作易 雷 波\* 唐开学

编 委 (Members of the editorial board):

白先进 参木友 陈彩虹 陈德寿 陈晓汉 高红卫 高立洪 顾明华 何永坤 黄宗洪 蒋志农  
雷 波 雷开荣 李宝海 李成云 李贤勇 李 晓 李晓忠 李跃建 刘剑飞 刘作易 罗廷荣  
覃 荣 覃泽林 任光俊 粟 剑 唐开学 田时炳 王家银 王 云 魏蓉城 温国泉 吴伯志  
杨 华 余国东 余懋群 余 遥 张晓春 曾秀丽 尼玛扎西

西南农业学报 (月刊)

Xinan Nongye Xuebao

2016年2月出版 (公开发刊)

2016年第29卷第2期

Southwest China Journal of  
Agricultural Sciences (Monthly)

Vol. 29 No. 2 2016

Published on Feb. 28, 2016

本刊已加入或入编“中国知网”、“万方数据—数字化期刊群”和“中国核心期刊(遴选)数据库”, 作者著作权使用费与本刊稿酬一次性给付, 不再另行发放。作者如不同意将文章加入或入编, 投稿时敬请说明。

协 办: 四川省农作物育种攻关领导小组办公室

联系人: 何希德

电 话: (028) 84504004

主 管: 四川省农业厅  
主 办: 四川、云南、贵州、广西、西藏及  
重庆市(区、市)农科院  
编 辑 出 版: 《西南农业学报》编辑部  
编 辑 部 地 址: 成都市锦江区净居寺路20号附101号  
(邮编: 610066)  
照 排: 锦江区海林印务部  
印 刷: 成都市锦慧彩印有限公司  
国内订阅发行: 四川省报刊发行局  
国外订阅发行: 中国出版对外贸易总公司  
(北京782信箱)  
中国标准刊号: CN 51-1213/S ISSN 1001-4829 CODEN XNXUEF

Sponsored by Sichuan, Yunnan, Guizhou, Guangxi,  
Tibet and Chongqing Academies of Agri.Sci.  
Edited and Published by Editorial Department  
of Southwest China Journal of Agri.Sci.  
Address: 20-101, Jingjusi Road, Jinjiang District,  
Chengdu, Sichuan 610066

Distributed by China Publish Foreign Trading  
Corporation (P.O.Box 782, Beijing, China)  
E-mail: Jxuebao@sina.com  
<http://xnnyxb.periodicals.net.cn/default.html>

2016

第29卷 第2期  
Vol.29 No.2  
万方数据

公开发刊

邮发代号: 62-152

国内订价: 25.00元